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Z jednání obecního zastupitelstva 

Usnesení č. 7 ze zasedání obecního zastupitelstva obce Bystré, které se konalo 
v zasedací místnosti Obecního úřadu v Bystrém dne 12. dubna 2023 od 19:30 
hodin. 

Obecní zastupitelstvo obce Bystré na tomto zasedání:  
1. Schvaluje 

a) Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace č.01/2023 ve výši 40.000,- Kč  
    pro SDH Bystré dle schválených zásad pro poskytnutí dotace Č. j. DP01/2023 
b) Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace č.02/2023 ve výši 100.000,- Kč  
    pro ZŠ Trivium plus o.p.s. (ZŠ) dle schválených zásad pro poskytnutí dotace  
    Č. j. DP02/2023 
c) Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace č.03/2023 ve výši 80.000,- Kč  
    pro ZŠ Trivium plus o.p.s. (MŠ) dle schválených zásad pro poskytnutí dotace  
    Č. j. DP03/2023 
d) převod pozemků p. č. 206/3, 206/8 a 206/9 v k. ú. Bystré – komunikace  
    směrem na Doly – ze SPÚ na obec 
e) převod pozemků p. č. 88/3 a 88/4 v k. ú. Bystré – komunikace směrem  
    k vodojemu – ze SPÚ na obec 
f) záměr obce č. Z02/2023 o směně části pozemku p.č.847/1 o výměře cca 1200 m2 
    v k. ú. Bystré v majetku obce Bystré za části pozemků p. č. 846, 141/3 a 
    141/2 o celkové výměře cca 700 m2 v k. ú. Bystré v majetku ing. O. Hulce  
    s finančním vyrovnáním včetně zřízení věcného břemene pro zajištění točny IZS  
    a údržby komunikace na části pozemku p. č. 141/2 dle předložených nákresů 
g) záměr obce č. Z03/2023 k prodeji části pozemku p. č. 843 v k. ú. Bystré  
    v majetku obce Bystré 
h) novou smlouvu s firmou EKOKOM o spolupráci při zajištění zpětného odběru a  
    zařazení místa zpětného odběru do obecního systému odpadového hospodářství  
    evidenční číslo 70/0746 

 
2. Bere na vědomí 

a) zprávu o plnění usnesení č. 6–2022-26 ze dne 15. 3. 2023 
b) rozpočtové opatření č.4/2023 
c) zprávu o doručené a projednané korespondenci 
d) informaci o dalším postupu prací na akci „Bystré – doplňkový zdroj vody“ 
e) zprávu o odpadovém hospodářství a prováděných pracích v obci 
f) zprávu o kulturních akcích v obci 

 
3. Projednalo 

a) úpravy webových stránek obce v souvislosti s novou legislativou o odpadovém  
    hospodářství 
b) nutnost stanovení nové výše ceny odpadu a vodného dle provedené kalkulace 
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4. Neschvaluje 
a) poskytnutí finanční podpory z rozpočtu obce Bystré pro rok 2023 Lince bezpečí  
    Praha 
 
Usnesení č. 8 ze zasedání obecního zastupitelstva obce Bystré, které se konalo 
v areálu Koupaliště v Bystrém dne 17. května od 19:30 hodin. 

Obecní zastupitelstvo obce Bystré na tomto zasedání:  
1. Schvaluje 

a) Závěrečný účet obce Bystré sestavený k 31. 12. 2022 a vyslovuje souhlas  
    s celoročním hospodařením bez výhrad 
b) Účetní závěrku včetně výsledku hospodaření za účetní období 2022 ke dni  
    31. 12. 2022 
c) záměr DP 04/2023 – zásady pro poskytnutí dotace z rozpočtu obce – podpora  
    prodejny 
d) záměr č. Z04/2023 o pronájmu pozemků p. č. 257/12 a 292/4 v k. ú. Bystré  
e) přijetí daru od Obce Janov ve výši 200.000,00,- Kč jako podíl na akci Posílení  
    vodního zdroje – Bystré formou darovací smlouvy 
 

2. Stanovuje 
a) novou cenu vodného ve výši 38,- Kč/m3 včetně DPH, od příštího zúčtovacího  
    období 
  

3. Bere na vědomí 
a) Zprávu o rozpočtovém opatření č. 5 schváleném starostou 25. 4. 2023 
b) zprávu o plnění usnesení č. 7–2022-26 ze dne 12. 4 2023 
c) zprávu o došlé poště 
d) zprávu o odpadovém a lesním hospodářství 
e) zprávu o prováděných pracích v obci 
f) zprávu o kulturních akcích v obci 
 
Usnesení č. 9 ze zasedání obecního zastupitelstva obce Bystré, které se konalo 
v obecní hospůdce v Bystrém dne 21. června od 19:30 hodin. 

Obecní zastupitelstvo obce Bystré na tomto zasedání:  
1. Schvaluje 

a) VPS č. 04/2023 o poskytnutí dotace z rozpočtu obce Bystré pro rok 2023  
    na podporu provozu prodejny v obci ve výši 80.000,00 Kč dle schválených zásad  
    č. DP 04/2023 
b) Nájemní smlouvu dle záměru čj. Z 04/2023 o pronájmu pozemků p.č. 257/12 a  
    292/4 v katastrálním území obce Bystré se stanovením výše nájmu 2.100,-/rok 
    s účinností od 1. 1. 2024 
c) Smlouvu o poskytnutí dotace z dotačního fondu KHK č. 23RRD10-0009 
 

2. Bere na vědomí 
a) Zprávu o rozpočtovém opatření č. 6 schváleném starostou 22. 5. 2023 
b) zprávu o plnění usnesení č. 8–2022-26 ze dne 17. 5 2023 
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c) zprávu o došlé poště 
d) zprávu o odpadovém a lesním hospodářství 
e) zprávu o prováděných pracích v obci 
f) zprávu o kulturních akcích v obci 
 

Důležitá upozornění 

Výzva spoluobčanům 

Vážení spoluobčané, 
na základě připomínek řidičů popelářského vozu a už i řidičů sanitek, které jsou 
podstatně menší, prosíme všechny majitele nemovitostí o údržbu zeleně kolem silnic, 
především pak živých plotů. Větve zasahují do vozovek, omezují šířku vozovky i 
bezpečnost v zatáčkách. Nezapomínejte i na větve stromů, které omezují průjezd 
vyšších vozidel. Popelářům často urážejí výstražné majáky. 

Zkontrolujte si hranice svých pozemků a zmenšete šíři živých plotů nebo délku větví 
zasahujících do vozovky. Větve omezují průjezd vozidel integrovaného záchranného 
systému, která mohou mířit třeba i k vám. 

Josef Lukášek, místostarosta 

Slovo starosty – malé ohlédnutí 
Od podzimu roku 2022 máme v obci nové zastupitelstvo. No ono příliš nové není, 
vlastně došlo pouze k výměně dvou členů a předchozí starosta i místostarosta dostali 
plnou důvěru i do dalšího volebního období. Čas však rychle utíká a brzy bude mít 
toto nové zastupitelstvo rok činnosti za sebou. Dovolte mi se krátce ohlédnout za tím, 
co se nám podařilo. 

Stran větších investic jsme zatím byli zdrženliví. Naší prioritou je totiž co nejrychlejší 
splácení úvěru použitého na rekonstrukci obecní hospůdky. Nicméně i s takto 
omezenými možnostmi se snažíme v obci dále budovat a opravovat. Jednou z akcí, 
která již byla připravena k realizaci, je vybudování dětského hřiště před bývalou 

 

Místní knihovna je otevřena 16:00-18:00 v těchto termínech:  

 

září 6.     listopad 1., 15. a 29.  

říjen 4. a 18.    prosinec 13.    

 
 

Na vaši návštěvu se těší Ivana Pokorná. 
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školou a doplnění herních prvků na 
dětském hřišti v obci. To se podařilo 
dostavět a zprovoznit v květnu 2023.  

Další stavbou, která přecházela 
z předchozího roku, bylo posílení 
vodního zdroje. Stavba byla úspěšně 
dokončena na počátku letošního 
roku, byla proplacena dotace a před-
loženy dokumenty k závěrečnému 
vyúčtování. Nyní se pomalu začíná s 
přípravami na vystrojení a propojení 
se stávající čerpací stanicí. Ještě bych rád podotknul, že partnerem pro tuto akci je 
obec Janov, která má připravený projekt na realizaci vodovodu a bude se napojovat 
na ten bysterský.  

V roce 2022 jsme zahájili i přípravy na rekonstrukci veřejného osvětlení. Původně 
jsme počítali s výhodnějším poměrem dotace, ale po důkladném pasportu stávajícího 
osvětlení a systému provozování byl poměr dotace o dost menší. Přesto 
zastupitelstvo schválilo pokračování tohoto projektu a v červnu 2023 požádalo o 
dotaci.   

V letošním roce proběhne oprava místní komunikace u č.p. 26, kde se každoročně 
objevují další a další výtluky a není reálné to dvakrát ročně opravovat. V tomto případě 
se dotaci získat nepovedlo. Proto jsme zvolili ekonomičtější způsob opravy na základě 
konzultace s odborníky. Nyní jsme již ve fázi výběru dodavatele a samotná realizace 
se plánuje v období 8-10/2023. 

V plánu jsou i další výměny hydrantů a také pasport vodovodu. 

Nadále se obec podílí na úpravách a zlepšení prostředí v areálu Koupaliště, který se 
v posledních letech změnil téměř k nepoznání. A to zejména zásluhou dlouhodobého 
nájemce pana Michala Macka. Podrobnější reportáž z areálu připravujeme do příštího 
vydání našeho zpravodaje.  

rekonstrukce sociálního zařízení v areálu Koupaliště       rekonstrukce podlahy  v zasedací místnosti OÚ  
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Letos jsme také začali s drobnými opravami kanceláře obecního úřadu. V zasedací 
místnosti jsme opravili podlahu, vybudovali malý kuchyňský koutek a částečně 
obnovili nábytek. Součástí těchto prací je také oprava úklidové komory, kde bude 
konečně zavedena teplá voda. Zároveň se začalo s opravami bytu v přízemí. Tam je 
zatím kompletně opravena elektroinstalace a budou následovat opravy omítek a 
stávajícího sociálního zařízení.  

Jsou tu i další drobné činnosti, 
kterých si možná již nikdo moc 
nevšímá, a to je nezbytná údržba 
zeleně, likvidace a svoz různých 
odpadů, opravy obecní mechanizace 
a tak dále. Nezapomínáme ani na 
hřiště U Roboty, kde byly vykáceny 
staré topoly a postupně vysazujeme 
nové stromky po obvodu celé plochy.  

 Pomalu se také rozjíždí změna Územního plánu obce Bystré na základě obdržených 
žádostí. Zde jsme na začátku a zjišťujeme volbu nejvýhodnější postupu pro obec i pro 
žadatele na změny.  

Po odkoupení pozemku pod čerpací stanicí vodovodu jsme začali jednat i o dalších 
pozemcích. Jsou to o lokality, které jsou důležité v rámci infrastruktury, nebo na nich 
stojí stavby v údržbě obce. Několik let vedeme řízení s římskokatolickou církví o 
odkoupení pozemku pod autobusovou čekárnou a sousedních pozemků s úřední 
deskou a vývěsní tabulí. Mimo toto jednáme s pozemkovým úřadem i se soukromými 
vlastníky o pozemcích místních komunikací v rámci případné směny. V minulém 
období se podařilo bezplatně získat pozemek s kapličkou sv. Jana Nepomuckého 
poblíž koupaliště společně s pozemky, kde jsou vysázeny lípy a je umístěna stezka 
ke koupališti.   

Ani naši obec neminula inflace a z tohoto důvodu jsme museli přistoupit i k některým 
nepříjemným opatřením, jako je navýšení nájmů v bytech a navýšení ceny vodného 
od příštího odpočtového období. Také budeme muset připravit novou vyhlášku o 
místních poplatcích.  

Přesto věřím, že naše obec i nadále zůstane vesnicí plnou kultury, zábavy a dobré 
nálady. Doufám, že se stále budeme moci chodit pobavit do obecní hospůdky či se v 
létě osvěžit v areálu Koupaliště. No a za rok zase vyrazíme v hojném počtu na sraz 
obcí a navážeme na dlouholetá přátelství a kamarádství.  

Vše, o čem výše píšu, není jen zásluha starosty, místostarosty, či zastupitelů obce. 
Je to práce všech, kteří si čas od času najdou chvilku a přijdou pomoct. Poděkování 
patří i těm, co se snaží obci pomáhat i jinou cestou. 

Přeji všem čtenářům našeho zpravodaje pevné zdraví, hodně štěstí, lásky a pohody 
v naší malebné obci Bystré.  

Leoš Ševc, starosta 
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Stalo se 

Nové dětské hřiště v Bystrém  

Na jaře bylo otevřeno nové dětské hřiště před 
budovou bývalé školy. Také jsme doplnili herní 
prvky v stávajícím herním koutku v obci. A to vše 
díky dotaci, kterou jsme v loňském roce získali.   
V rámci příprav jsme nejprve vybírali vhodné 
prvky pro daný prostor v souladu s před-
pokládaným rozpočtem. Následně byla podána 
žádost o dotaci a po jejím schválení se mohlo 
přistoupit k výběrovému řízení a uzavření 
smlouvy s vybraným dodavatelem.  

V září 2022 pak bylo předáno staveniště, ale 
vlastní realizace se s ohledem na blížící se zimní 
období přesunula na jaro 2023. Kvůli aprílovému 
počasí to bylo trochu krkolomné. Když už se 
zdálo, že by se mohlo začít s výstavbou, tak se 
rázně změnilo počasí a napadl sníh. Tento 
neplánovaný posun zahájení prací naštěstí nikterak neohrozil termín dokončení dle 
uzavřené smlouvy a čas, kdy se ještě nedalo dělat, se využil k sadovým úpravám, 
aby herní prvky měly co nejvýhodnější umístění. Nakonec došlo i k pokácení jednoho 
ze smrků.  

V květnu bylo hřiště předáno firmou do užívání a nyní ještě zbývá dokončit nový vstup 
do oplocené zahrady tak, aby byl co nejlépe přístupný pro maminky s kočárky při 
zachování maximální bezpečnosti návštěvníků. Počítáno je i s umístěním posezení. 
To je již objednáno a jen čekáme na dodání. 

Hřiště si už našlo své návštěvníky a věříme, že bude sloužit k zábavě i odpočinku 
malým návštěvníkům i jejich rodičům.   

Leoš Ševc 

Pomlázkové posezení 9. 4. 2023  

Po delší odmlce se v rámci Velikonoc 
vrátilo do místní hospůdky Pomlázkové 
posezení.  Kromě běžné zábavy se opět 
soutěžilo, zpívalo a nakonec došlo i na 
losování. V tombole vyhrál nějakou tu 
drobnost každý, kdo se zúčastnil.  

S ohledem na pondělní koledu jsme se 
rozešli včas, koledníci stihli nabrat síly na 
pondělní obchůzku.  

Leoš Ševc 
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Euroregion Glacensis –  

česko - polská spolupráce  

Pro jednání ve spolku Euroregion Glacensis je za 
obec Bystré zvolen místostarosta obce Josef 
Lukášek. Nicméně koncem dubna na jednání do 
Polska zavítali jak místostarosta, tak i starosta obce.  

Cílem cesty byla top atraktivita Dolnoslezského 
vojvodství – nádherný zámek Książ, ve kterém 
přímo probíhala konference, po níž byla umožněna 
prohlídka zámku a jeho okolí. Velice se nám tam 
líbilo a můžeme doporučit jako tip na výlet i pro naše 
občany. 

 
Leoš Ševc 

 

Čarodějnice 30. 4. 2023 

 

 

 

 

Setkání seniorů 4. 5. 2023 

Každý rok na jaře připraví zástupci obce setkání důchodců. I když se dá mluvit o 
tradici, letos začalo netradičně. Nejprve nás autobus dopravil do náchodské 
restaurace Hynek na oběd a dodržení pitného režimu. Po dobrém jídle jsme všichni 
dostali dárek v podobě nádherných publikací o EUROREGIONU GLACENSIS. A než 
jsme se nadáli, už jsme se za krásného slunečného dne procházeli lázeňským 
parkem v polských Dušnikách. 

Návštěvou muzea o vzniku a výrobě papíru jsme ocenili jeho unikátní historickou 
hodnotu. Poslední zastávkou na polském území byla prohlídka zahrady upravené  
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foto: Leoš Ševc 

v japonském stylu. Krásný zážitek ještě více umocňovaly kvetoucí rostliny, malé a 
velké dřeviny včetně potůčků a vodopádků.  

Za všechny spokojené, nás dříve narozené, děkujeme.  
Marie a Václav Šubrtovi 

 

Elada 12. 5. 2023   
koncert  
Hugo Race Fatalists 
 
 
foto: Jindřich Oplt 
 
 
 

 
 
 
 
 

areál Koupaliště 10. 6. 2023 
Orlické ozvěny 
 
 
foto: Leoš Ševc 
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areál Koupaliště 7. – 9. 7. 2023 
XIII. Podorlický sraz Velorexů 
 
 
zdroj: čt 24 
https://www.facebook.com/udalostivychodnicechy/ 
videos/970720257382566 

 

 

Volejbal v Bystrém  

Letošní sezona se díky kolísavému a chladnému počasí rozběhla o poznání později. 
Nicméně krátce poté, co jsme se začali scházet venku, se jedno družstvo zúčastnilo 
turnaje v Novém Městě nad Metují. Zápasy byly poměrně vyrovnané, přesto jsme se 
nakonec museli spokojit až s 5. místem.   

Další turnaj se uskutečnil na domácí půdě, a to 17. června, kdy jsme se opět sešli 
s kamarády z Náchoda. Byl to zatím nejhojněji obsazený turnaj v Bystrém, kdy bylo 
sestaveno celkem 5 družstev. Po nevýrazných výkonech plných nejistot ze strany 
domácích se z prvních dvou míst radovaly oba náchodské týmy. Nicméně nakonec 
byla vidět radost téměř u všech, a to hlavně z pocitu, že jsme se mohli takto setkat, 
zahrát si a trochu se i pobavit.   

Leoš Ševc 
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Zprávičky ze školky 
Jaro jsme ve školce přivítali Jarní výpravou, během níž děti pozorovaly probouzející 
se přírodu a pomohly skřít-
kům otevřít opravdové jaro. 
Skřítkové si pro nás připra-
vili několik složitých úkolů a 
za jejich zvládnutí nás od-
měnili záplavou bledulek a 
opravdovým zahradnickým 
pokladem - truhlíkem s ná-
řadím. Hned jsme se pustili 
do zdobení truhlíku a vyro-
bili ohrádku z klacíků.  
Do truhlíku děti společnými 
silami nasely velikonoční 
osení, které jsme později 
vyměnili za bylinky.  

Díky penězům získaným z jarní burzy jsme si pořídili novou líheň, ve které se nám po 
napínavém čekání vylíhla roztomilá kuřátka.  
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

V květnu se celá školka 
vydala na Velkou výpravu 
k rybníku, během níž děti 
nabíraly vzorky vody a ve 
školce pak sledovaly, jak se 
voda mění, popřípadě co se 
v ní narodí.  

Výpravu k rybníku jsme za-
končili Jarní kavárnou pro 
maminky. 
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Den dětí jsme oslavili společným výletem do vzdělávacího centra A ROCHA 
v Dobrém, kde se děti mimo jiné zúčastnily i kroužkování ptáků. 
 
 

V průběhu června nás čekalo loučení s našimi deseti předškoláky. Budoucí školáci 
navštívili první třídu v ZŠ, pochlubili se nám svými aktovkami, našli kouzelný 
předškolácký strom a užili si přespávání ve školce. Pro ně naše společná plavba končí 

a čekají je nová dobro-
družství ve škole. Přejeme 
všem předškolákům hodně 
štěstí a úspěchů v základní 
škole.  

Od září nás čeká již desáté 
vyplutí za dobrodružstvím, 
na které se k nám připojí 
jedenáct nových námořníků. 
Už se moc těšíme a přejeme 
všem krásné sluníčkové 
dny. 

Za kolektiv MŠ pan učitel 
Pepa 

 

Hasičské okénko 
Tak jsem se rozhodla, že napíšu pár informací do našeho zpravodaje, abyste se také 
dozvěděli, co vlastně s dětmi děláme během jara a léta.  

Přes zimu se scházíme v naší klubovně a jezdíme do Dobrušky do tělocvičny. Starší 
děti jezdí do Nového Města nad Metují, také do tělocvičny. Tam nacvičujeme všechny 
disciplíny, které pak na jaře můžeme realizovat ve venkovním prostředí. Letos jsme 
dlouho čekali na jaro, ale přece jsme se dočkali.  
Nyní vám nabídnu přehled  od jara do podzimu: 

11. 1.   Provoz -  uzlovka 
22. 4.   Bystré - Memoriál pana Dusílka  
6. 5.   Houdkovice 
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13. 5.      Rokytnice v O. h. 
29. 5. - 28. 5.    Jílovice - plamen  
17. 6.       Jílovice 
24. 6.       Čánka 
25. 6.      Opočno 
7. 7.  -  9. 7.  Bystré u Poličky    
                    soustředění mladých hasičů  
19. 8.    Ledce 
2. 9.         Křovice 
8. 9. - 10. 9.     Sněžné - Horalka   
                    soustředění mladých hasičů    
16. 9.           Lukavice 

Tímto přeji mladým hasičům hodně sil.  
                                                                                           Dana Francová 

 
 

V tomto období oslaví svá významná životní jubilea 

Jarmila Balcarová   Zdeněk Štěpán  Světlana Hejzlarová 

 Hana Světlíková   Eva Macková        Karel Čejpa   

Květoslava Čtvrtečková Oldřich Jelínek 

 
 

Přejeme pevné zdraví a hodně štěstí. 
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Chtěl bych zachovat kulturní dění v obci 

Rozhovor se starostou obce Leošem Ševcem  

Na schůzkách kulturní komise se pokaždé domlouváme, koho vybrat pro rozhovor do 

zpravodaje. V tomto čísle jste si měli číst o BISTRU V BYSTRÉM, o kterém byla 

zmínka v minulém čísle. Jenže týden po květnové komisi bylo vše jinak – provoz bistra 

byl ukončen. Takže volba padla přímo na starostu obce. Jednak slavil v tomto období 

životní jubileum, jednak povídání s ním určitě stojí za přečtení. Leošův život je svázán 

s Bystrým, rozhovor s ním je jako listování obecní kronikou za posledních 50 let…  

Pocházíš z Bystrého, dětství jsi tu strávil s dvěma bratry a rodiči. Kam jsi chodil 
do školy, kdo tě učil? 
Narodil jsem se v Opočně. Dětství jsem strávil v Bystrém v kruhu celé rodiny. 
Základní školu jsem navštěvoval v Dobřanech, kde mě na prvním stupni učila paní 
učitelka Linhartová. Pamatuji si, že jsme za odměnu dostávali samolepky sportovců 
z celého světa. Na druhém stupni byla naše třídní paní učitelka Popová, která nás 
svou přísností naučila hodně potřebného v budoucích letech. Rád také vzpomínám 
na pana ředitele Škaldu, který nás kromě vyučování zapojil do aktivit dříve fungujícího 
Svazarmu, a pana učitele Kratochvíla, který dokázal výuku vždy nějak zpestřit.   

  
U vánočního stromečku s bratry                ZŠ Dobřany – 1. stupeň 

Jak vypadalo dětství v Bystrém, co se tu dalo dělat?  
Dětství v Bystrém bylo nádherné, dovoluji si tvrdit, že bylo i nejlepším obdobím mého 
života. Tak jak nyní rodiče nutí, aby děti byly venku, tak u nás to bylo úplně naopak. 
Hned po škole hurá ven. Buď hrát fotbal, nebo jít do lesa do našich tajných jeskyní. 
Oblíbenou hrou byla šipkovaná, samozřejmě jsme dělali i různé lumpárny.  
O prázdninách jsme si na zahradě postavili stan a celé prázdniny jsme spali ve stanu 
a provozovali tajné noční přepadovky. V lese nad domem jsme si někdy postavili 
bunkry z přemístěných balíků slámy, dříve se kolem Bystrého hojně vyskytovala pole 
s obilím, a provozovali námi nazvané „bahnové války“. No asi bych těmi historkami 



léto – podzim 2023                                                                                                                          Bysterský zpravodaj 

 - 15 - 

z dětství naplnil polovinu zpravodaje, opravdu toho bylo hodně a rád si na to 
zavzpomínám… 

A co nějaké kroužky? 
Co se týče kroužků, tak nejvíce navštěvovaným byl kroužek hasičů, dříve jsme byli 
mladí požárníci. Tam si vzpomínám na důslednou práci paní Povolné, soutěže na 
různých místech okresu i kraje a také na to, jak nás pan Andrš vozil ve svém vozu 
Wartburg. Díky hasičům jsem se dostal i na mezinárodní scénu, a to v roce 1989, kdy 
jsme reprezentovali tehdy ještě ČSSR v Polsku na tehdy mladé soutěži CTIF.  
Kromě hasičů jsem krátce hrál fotbal za Ohnišov, a to až do kategorie dorostu.  

Na kterou školu jsi šel po základce, kde jsi pracoval?  
Po základní škole jsem se odhodlal ke studiu na Střední průmyslové škole stavební 
v Náchodě. Tím, jak se mi líbilo v Bystrém, tak jsem volil školu, která byla dostupná 
na dojíždění. Po úspěšném dokončení školy jsem váhal, co dále, ale nakonec jsem 
se chtěl finančně zabezpečit, a tak jsem nastoupil zatím jako dělník k Pozemním 
stavbám Trutnov. Jelikož jsem měl zájem se přiučit i manuální práci, tak jsem si při 
zaměstnání udělal výuční list na zedníka.  

  
Foto z maturitního tabla 1991               Historický úspěch družstva mužů z roku 2008 

U stavařiny jsi už zůstal… 
Zhruba po roce v zaměstnání mi zaměstnavatel nabídl práci jako THP – mistr a 
později stavbyvedoucí. V té době nastalo jakési osamostatnění, kdy jsem byl přes 
týden mimo, cestoval jsem po různých stavbách a po čase jsem se na několik let 
odstěhoval z Bystrého. V roce 1996 jsem běžnou stavařinu vyměnil za obor 
monolitických staveb, kde jsem vydržel zhruba 1,5 roku. Tam mi nevyhovovalo daleké 
cestování a práce v turnusech. V té době jsem také uvažoval o změně 
zaměstnavatele, který se od roku 1992 přejmenoval na BAK s.r.o, později BAK a.s. 
Nakonec přišla nabídka přejít v rámci firmy na jiné středisko, zabývající se výstavbou 
inženýrských sítí, kde jsem v letech 1997 až 1999 výhradně realizoval stavby spojené 
s pokládkou telefonních kabelů. Také v Bystrém jsem toto realizoval. 
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Co obnáší tvoje současná práce? 
Od roku 2000 jsem se již plně věnoval výstavbám vodovodů a kanalizací, což dělám 
do současné doby. Firma se nyní jmenuje BAK stavební společnost, a.s. Během této 
doby jsem si zajistil ještě v tomto oboru autorizační osvědčení. U jedné firmy, která 
se sice několikrát přejmenovala, pracuji tedy již 32. rokem. 

Tvůj otec Josef Ševc pracoval dlouhé roky pro obec, svého času byl i 
tajemníkem MNV. Kdy ses do zastupitelstva dostal ty?  
Ano, můj otec byl tajemníkem MNV, nicméně to bylo ještě v době minulé (totalitní), 
kdy mně politika moc neříkala. Co si dobře pamatuji, je stavba vodovodu, kam jsem 
chodil pomáhat. Já se do zastupitelstva dostal v roce 2002, kdy jsem se vrátil do 
Bystrého. Povedlo se nám přestavět dům, který mi darovala moje babička, a dalo se 
zde konečně bydlet.  

  
3. června 1973 se konalo v Bystrém první vítání občánků do života. Slavnost zahajoval předseda kulturní komise MNV 
Josef Ševc (foto vpravo), pásmo veršů přednesli žáci pod vedením učitelky Sedláčkové, fotografie pořídil Josef Dusílek. 
Vítání se účastnili manželé Ševcovi, Špačkovi, Drašnarovi a Francovi.  

Od roku 2014 jsi starostou. Jak k to mu došlo? 
Před tím, než jsem se dostal ke starostování, jsem působil dvě volební období ze 
třech jako místostarosta. Jedno volební období jsem byl zastupitel. Starostou jsem již 
od listopadu 2014, tedy nyní jsem již v třetím období. 
No a došlo k tomu souhrou náhod. Z těch starších, kteří funkci vykonávali přede 
mnou, se do toho již nikomu nechtělo. Ze zastupitelů, kteří v roce 2014 byli zvoleni 
z dvou kandidátek, k tomu také nikdo nenašel odvahu. Tak jsem si prostě řekl, že to 
zkusím a uvidíme. 

Co tě na práci pro obec baví? 
Baví mě hlavně v obci něco budovat pro občany i návštěvníky naší obce. Hlavně bych 
chtěl zachovat kulturní dění v obci. 

Co tě na starostování naopak štve, nebaví? 
Papíry a různé pro mě zbytečně zatěžující administrativní věci. Jsem neuvolněný 
starosta a u neuvolněné funkce se mně nelíbí, že vlastně máme stejné povinnosti 
jako uvolnění, ale přitom na vše je méně času i peněz.  
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Co bys na starostování změnil, kdybys měl tu moc? 
Mít možnost si v obci zajistit, co potřebujeme, a ne to, co se po nás někdy chce. 
Hlavně zjednodušit a zmenšit množství těch papírů. Starosta by měl být k dispozici 
především svým občanům a obci a nedělat někdy sluhu různým úřadům a institucím. 

Je určitě řada věcí, na které jsi pyšný, které se povedly. Napadají mne třeba 
srazy Bystrých… 
Srazy obcí jsou rozhodně něco, na co jsem pyšný. A o to víc, když se ten náš 
bysterský povede. Pak jsem pyšný na to, že jsme po několika dlouhých letech 
konečně přestavěli hospodu. Dále jsem velmi rád, že se daří udržovat a zlepšovat 
areál Koupaliště. V neposlední řadě jsem pyšný na naše kulturní dění, jako je 
například pouť, ale i akce pro děti a seniory. Nesmím také zapomenout na ochotnické 
divadlo a spoustu jiných činností, které jsou v obci k vidění. Zkrátka a dobře je fajn, 
když obec nějak žije. A to i s ohledem na to, co nás za posledních pár let poněkud 
zmrazilo. 

  
Vítání občánků 2022 (Martin Berka, Eliáš Hejzlar, Pavel Macek) Sraz Bystrých v červenci 2022 v Beskydech 

Volného času asi moc nemáš. Je jasné, že koníčkem dobrého starosty je jeho 
obec ☺.  Ale přece – čemu se ještě stíháš věnovat? Určitě to budou hasiči… 
Hasičům jsem se věnoval hodně, a to hlavně v dobách, kdy se ještě hodně soutěžilo 
i v kategorii mužů a dosáhlo se republikových úspěchů. Pak jsem se snažil ještě 
pomáhat dětem, ale postupně toho času bylo méně a méně. Jsem dlouholetým 
členem výboru SDH Bystré.  

Co volejbal a další sporty? 
Ano, volejbal jsme do Bystrého vrátili z doby éry našich otců. Dokonce si s námi občas 
tato generace někdy přišla zahrát. V období května až října se snažíme pravidelně 
scházet na koupališti. A pokud to počasí dovoluje, tak se nám to i daří. Bohužel 
z Bystrého nás tolik není, tak se scházíme z širokého okolí. Hrajeme to pro zábavu, 
žádný registrovaný sport, občas si uspořádáme turnaj, nebo na nějaký zavítáme. 
Před volejbalem jsem ještě hrával florbal, kde jsem působil na místě brankáře. Již 20 
let také organizuji turnaj ve stolním tenise, který si rád zahraji. Jedním z mých snů je 
do Bystrého dostat plážový volejbal, kde když člověk padá, tak to tolik nebolí a hlavně 
nás nemusí být tolik. 
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Snažíš se udržovat tradici fotbálků o pouti a posvícení… 
Sranda fotbal, to byla jedna z věcí, kde jsem byl iniciátorem obnovení této tradice. No 
někdy je problém se sejít, doba je prostě jiná. Nicméně o pouti a posvícení se vždy 
trochu znemožníme. 

Hodně lidem z Bystrého zkřížilo cestu divadlo, hrál jsi někdy? 
K divadlu jsem se dostal tak trochu náhodou, víceméně jsem byl ukecán v hospodě. 
Naplno se tomu věnoval můj otec, maminka a posléze i mladší bratr Josef. Byl jsem 
osloven si zahrát roli ve hře Deskový statek. Dokonce jsem na dvou představeních 
měl možnost hrát dvojroli a u toho jsem se opravdu bavil. Bohužel po této hře skončil 
s režií pan Drašnar a nenašel se nástupce.  
Po několika letech začala Romana Bartošová s dětským divadlem a zde jsem 
nápomocen jako technická výpomoc. Vzhledem k tomu, že se občas amatérsky 
pustím do nějaké akce, jako je velikonoční posezení se starostou či retro párty, mám 
drobné zkušenosti se zvukovou a světelnou technikou, tak divadlu s tímto 
vypomáhám. Zároveň nabízím dopravu, pokud jedeme s divadlem mimo obec. 

  
Vlevo s Hanou Světlíkovou a Jitkou Frelichovou ve hře Deskový statek, vpravo se souborem Viktor 

V červnu jste spolu s Petrem Čtvrtečkou slavili na koupališti své padesátiny. 
Jako kronikářka bych měla zaznamenat různé podoby oslav, které jsem 
v posledních letech. Slaví se doma na zahradě pod stany, v pronajatých 
prostorách v Bystrém přímo na koupališti nebo v klubovně. Byla jsem 
v hasičárně v Novém Městě, v sokolovně na Dobřanech či Novém Hrádku, 
v orlovně v Provodově či ve skromnější sestavě i v restauraci. Vy jste slavili na 
bysterském koupališti. Bylo to fajn – několik překvapení, trička na památku, 
ohňostroj, dvě hudby (Antitalent a Proradost). Oslavy máš asi rád? 
Ano, oslavy mám rád. Jsem rád, když se lidi normálně pobaví. Proto se snažím 
podporovat i různé kulturní akce a dění. 

Slyšela jsem, že ti chtěli jako překvapení pozvat Olympic. Proč nakonec dorazila 
jen jeho „napodobenina“ – byť vydařená? 
Ano, to byl takový můj sen. Pro neúčast této skupiny byly hlavně dva důvody, cena a 
pak to, že nám tu zahrají dvě hodiny a konec. O té „napodobenině“ jsem nevěděl, to 
bylo pro mě překvapení… Abych si částečně svůj sen splnil, tak jsem v dubnu zavítal 
na muzikál Okno mé lásky, kde písně od skupiny Olympic zazněly. Měli jsme možnost 
si je i zazpívat. 
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Jedním z bodů programu padesátin bylo i společné focení 

Olympic zpívá v této písni o tom, že nám schází osmý den. Kdybys měl jeden 
zcela volný osmý den v týdnu, jak by vypadal? 
Tam by záleželo, v jakém by to bylo ročním období. Rád bych ho věnoval hlavně 
rodině, na tu si bohužel někdy najdu času opravdu málo. V zimě na lyže, běžky, 
muzikály a kulturní akce. V létě na procházky, koupání či vyjížďku na kole. No a na 
jaře a na podzim něco také udělat kolem domu. 

Nezbývá než popřát, ať si těch osmých dní uděláš co nejvíc. Určitě je na místě 
velké poděkování za práci pro obec a do dalších let přejeme hodně sil, zdraví a 
chuti dělat i nadále něco pro ostatní. 

Připravila Petra Poulová, foto: soukromý archiv Leoše Ševce a archiv kroniky 
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Kaple sv. Jana Nepomuckého v Bystrém 

Zajímavosti z historie bysterské kapličky – 1. část 

Kaplička a starý hřbitůvek, který se nacházel hned za ní, jsou nejstaršími památkami 
v naší obci. Už v polovině 14. století stávala v těchto místech osada Zákraví s farním 
kostelem sv. Bartoloměje. 

Které Zákraví máme na mysli? 
Nesmíme si však toto místo plést s dnešní osadou Zákraví u Nového Města nad 
Metují. Máme na mysli dnes již neexistující Zákraví, které se rozkládalo mezi dnešním 
Bystrým a Janovem. Jisté je, že ve 14. století zde již byla fara, a tudíž i varhaník a 
jakýsi učitel. Mezi farami děkanátu dobrušského z r. 1350 jmenuje se totiž také 
plebanie (tj. fara) Zákraví. Rok 1350 tak považujeme za rok nejstarší písemné zmínky 
o naší obci. Faráře zákravského uváděl vždy buď děkan dobrušský, nebo farář 
dobřanský, nebo farář slavoňovský. Fara Zákraví se tedy musela nacházet mezi 
Dobruškou, Dobřany a Slavoňovem, protože v současném Zákraví nikdy žádná fara 
nestála. 

  
Fotografie z roku 1973 a z května 2021 

Jak asi vypadal kostel v Zákraví? 
Byla to typická stavba, jak se kostely tehdy stavěly. Vpředu byla věž, zdola kamenná 
s bedněnou zvonicí. Ke zvonům vedly zvenčí dřevěné schody. Věž byla průchozí, 
měla dvoje dveře a vcházelo se skrze ni na malé kostelní nádvoří, přes které se šlo 
do vlastního dřevěného kostela, dosti prostranného. Měřil prý 15 x 15 loket, tj. 9 x 9 
m. Půdorys byl v 70. letech 20. st. ještě znát. Kostel se podobal kostelům, jak je 
známe ze Slavoňova, Černčic, Krčína a Bílého Újezda. 

Proč a kdy osada zanikla?  
O zániku osady se nedochovaly listinné dokumenty. Zřejmě to bylo už v 15. století, 
protože jméno Zákraví už není v 16. století nikde uváděno. Je možné, že osada 
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vyhořela a obyvatelé již nestavěli na stejných místech, protože poloha moc 
nevyhovovala. Obec trpěla jarními záplavami. Brodek býval dvakrát až třikrát silnější 
než dnes. Na pravé straně směrem k dnešnímu koupališti bývaly dva rybníky. Ještě 
kolem roku 1810 se jezdilo do Janova brodem, pak byl postaven mostek.  
Je možné, že páni z Frymburku nechali Zákraví přeložit na vhodnější místo (nynější 
Bystré). Pozemky zaniklé osady Zákraví připadly k faře Na Kostelišti.  
Je také možné, že obě obce, Zákraví i Bystré, byly zde nějaký čas současně a že 
obyvatelé Zákraví se pomalu stěhovali na lepší místo do Bystrého. 

Co je to Kosteliště?  
Nevíme, kdy osada zanikla, ale kostel zůstal až do počátku 18. století a říkalo se tam 
Na Kostelišti. Tak byly označovány kostely, které stály na samotě. Na hřbitově se 
pohřbívalo ještě až do 30. let 18. století. 

Jak vlastně vznikla kaplička? 
Když kostel sešel, zůstal jen kamenný spodek zvonice, který také chátral. Zdejšímu 
faráři Barvířovi se zželelo staré památky a dal ji v roce 1892 upravit na kapli. 
Vysvěcena byla r. 1893 a zasvěcena sv. Janu Nepomuckému.  

Jak probíhaly oslavy svátku sv. Jana Nepomuckého? 
Svátek sv. Jana Nepomuckého se světil 16. května. Od zřízení kaple r. 1893 až do 
roku 1953 (od tohoto roku byly všechny církevní slavnosti mimo kostel zakázány) se 
konalo v tento den velké procesí s korouhvemi a zpěvem z kostela ke kapličce a 
zakostelští sousedé drželi malou pouť. Bohumil Žloutek, rodák z čp. 45, vzpomíná, 
jak před touto poutí zakostelská děvčata zdobila kapličku věnci a kvítím a chlapci 
zaráželi u vchodu rozvité břízky. 

 
 

Nápis na ceduli vedle vchodu (1973): 
V TĚCHTO MÍSTECH STÁVALA KDYSI 

1350 OBEC ZÁKRAVÍ S KOSTELÍKEM SV. 
BARTOLOMĚJE. OBEC ZANIKLA, OD 16. 

STOLETÍ KOSTELIŠTĚ. KOSTELÍK „ZŠEL“ 
1710. ZANIKL I HŘBITOV. ZBYLÁ ZVONICE 

UPRAVENA R. 1893 V KAPLI SV. JANA 
NEPOMUCKÉHO. V R. 1972 OPRAVENA A 

UPRAVENA V UPOMÍNKU DÁVNÉ 
MINULOSTI TĚCHTO MÍST. 

 

Pokračování příště 
Podle obecní kroniky připravila Petra Poulová, kronikářka obce 
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Poznáte kostely z obrazů Josefa Kejvala? 

  

První obraz byl namalován v roce 2015 v městě, kterým projíždíme cestou z Bystrého 
do Hradce Králové. Pohled na barokní kostel sv. Ondřeje vznikl na křižovatce ulic 
Pardubická a Komenského před místní ZUŠ. Věž kostela je vidět téměř ze všech 
koutů města a může sloužit ke snadnější orientaci, kudy se dostat do centra města. 
První písemná zmínka pochází z roku 1358, kdy toto místo nechal král Karel IV. 
povýšit na město. V období husitských válek se pak město stalo centrem husitů v čele 
s knězem Ambrožem. Při jednom ze svých shromáždění roku 1419 přejmenovali 
místní vrch Vinice na dodnes užívaný Oreb.  

Pokud stále ještě nevíte, tak určitě pomůže nápověda, že ve městě je muzeum, které 
čítá přes 500 betlémů z různých materiálů. Tím nejcennějším a nejobdivovanějším je 
bezesporu unikátní mechanický betlém nazývaný Proboštův. Betlém měří na délku 
6,89 m, hloubka je 1,89 m, výška 2,35 m. Betlém je celodřevěný, mechanický a 
celkem ho tvoří víc jak 350 ručně vyřezávaných figurek. V roce 1999 byl navíc 
prohlášen Národní kulturní památkou. 

 

  

Obec, ve které vznikl druhý obraz, se nachází necelých 15 km východním směrem od 
místa z prvního obrazu. Obec zahrnuje celkem šest vesnic, ve kterých žije přes 700 
obyvatel. Na obraze je namalován kostel sv. Petra a Pavla, vlevo je socha svatého 
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Jana Nepomuckého. V obci je základní a 
mateřská škola, působí zde fotbalový klub 
TJ Sokol a sbor dobrovolných hasičů. Na 
území obce se nachází kopec Osičina, na 
kterém byla v roce 2002 postavena 
rozhledna. Poznali jste, ve které obci obraz 
kostela vznikl? 
 
 

Petra Poulová  
 
Řešení:  
Třebechovice pod Orebem - https://www.itrebechovice.cz/public/3/Pro_turisty/ 
Voděrady - https://obec-voderady.cz/obec/, foto Pavel Grulich 09/2010 

 

https://www.itrebechovice.cz/public/3/Pro_turisty/
https://obec-voderady.cz/obec/
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Kulturní a společenské akce - přehled: 
 

 

 

 

****** 

Vydala obec Bystré. 
Vychází jako čtvrtletník, pro občany Bystrého zdarma. 

Toto číslo vyšlo 17. 8. 2023 nákladem 150 výtisků. 
Autorem neoznačených příspěvků je redakce. 

Vaše příspěvky, postřehy a náměty do dalšího zpravodaje 
můžete odevzdávat na OÚ, u Drašnarů č. p. 112 

nebo na monika.drasnarova@seznam.cz do 20. 10. 2023 
 

****** 

26. - 27. srpna 
 

sobota  
-  

neděle 

Bysterská pouť 
Sobota 26. srpna 
Odpoledne opékání pouťového selátka v areálu Koupaliště 
 
20:00 pouťová zábava v obecní hospůdce 
hraje Lukáš Hvězda, pořádá SDH Bystré 
 
Neděle 27. srpna – pouťové odpoledne na návsi 
14:00     vystoupení dechové hudby Bysteranka 
              doprovodný program:   
                            pouťové atrakce 
                            výstava - Vrácený čas – ateliér s vůní benzínu, čp. 37 
 
16:30 pouťový mač svobodní X ženatí na hřišti U Roboty 
 
Po celé odpoledne občerstvení u zastávky a v hospůdce. 

13. září 
středa 

Veřejné zasedání obecního zastupitelstva 
19:30 obecní hospoda  

24. září 
neděle  

Dětský den 
14:00 - 15:00 start, areál Koupaliště 

11. října  
středa 

Veřejné zasedání obecního zastupitelstva 
19:30 zasedací místnost OÚ  

4. listopadu 
sobota 

Posvícenská zábava 
20:00 obecní hospoda, hudba Memory 

10. listopadu 
pátek 

Divadlo – Kdopak to zvoní, Divadelní spolek F. A. Šubert Dobruška 
19:00 obecní hospoda 

15. listopadu 
středa 

Veřejné zasedání obecního zastupitelstva 
19:30 zasedací místnost OÚ  

17. listopadu 
pátek 

Koncert - Memphissippi sounds  
19:00 Elada 

24. listopadu 
pátek  

Vánoční koncert dechového orchestru ZUŠ Nové Město nad Metují                          
bude upřesněno na plakátech 

mailto:monika.drasnarova@seznam.cz

